

## 论文

### 温度变化对1.23 m望远镜光机系统的影响

杨飞, 明名, 王富国, 张丽敏

中国科学院长春光学精密机械与物理研究所, 长春 130033

#### 摘要:

为了实现1.23 m望远镜在环境温度从-35℃~+55℃变化范围内,光机系统的成像质量的指标要求,本文从原理上分析了温度变化对光机系统中光学元件面形准确度及相对位置关系的影响,推导出了主次镜间光学间隔变化与像面离焦量的比例关系.通过对1.23 m望远镜光学结构的像质分析,结合光机结构设计,搭建了适合环境温度变化的光机系统,从方案设计上满足了望远镜系统的成像要求.通过实际的成像实验,验证了温度变化导致的主次镜光学间隔变化对望远镜系统成像带来的离焦的影响,并给出了具体的温度补偿措施,即采取次镜调焦的方式,可满足具体观测实验的要求.同时,为今后1.23 m望远镜以及类似的大口径望远镜系统的实验和技术改造提出了切实可行的意见.

关键词: 光机系统 温度影响 大口径望远镜 离焦误差

### Influences of Thermal Diversification to Opto-mechanical System of 1.23 m Telescope

YANG Fei, MING Ming, WANG Fu-guo, ZHANG Li-min

Changchun Institute of Optics, Fine Mechanics and Physics, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130033, China

#### Abstract:

Influences of the thermal diversification to the accuracy of optical element and relatively position of the opto-mechanical system are analyzed. The scale ratio of the optical distance diversification and the defocus error of optical system is derived. Through integrated opto-mechanical design and analysis of image quality of the 1.23 m aperture telescope, an opto-mechanical system (fitting the thermal diversification of -35℃~+55℃) is built that meets the requirements of imaging of the telescope. It is also validated that the main influence of the thermal diversification to the telescope is defocus error, and some practical compensation methods such as focus mechanism on secondary mirror to satisfy the requirements of observation of the telescope are presented. Meanwhile, some feasible opinions for the observational experiments and upgrading of 1.23 m aperture telescope or larger aperture telescope analogously are proposed.

Keywords: Opto-mechanical system Influence of the thermal diversification Large aperture of telescope Defocus error

收稿日期 2011-07-29 修回日期 2011-10-10 网络版发布日期 2012-01-25

DOI: 10.3788/gzxb20124101.0026


基金项目:

中国科学院三期创新基金资助

通讯作者: 杨飞

作者简介:

#### 参考文献:

[1] MIYAWAKI K, ITOH N, SUGIYAMA R, et al. Mechanical structure for the SUBARU telescope. SPIE, 1994, 2199: 754-761. 

[2] BELY P Y. The design and constructon of large optical telescope[M]. New York: Springer-Verlag, 2003.

#### 扩展功能

##### 本文信息

- Supporting info
- PDF(1980KB)
- HTML
- 参考文献

##### 服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息


##### 本文关键词相关文章


- 光机系统
- 温度影响
- 大口径望远镜
- 离焦误差


##### 本文作者相关文章

- 杨飞
- 明名
- 王富国
- 张丽敏

[3] MING Ming, WANG Jian-li, ZHANG Jing-xu, et al. Error budget and analysis for optical system in large telescope[J]. Optics and Precision Engineering, 2009, 17(1): 104-108. 明名, 王建立, 张景旭, 等. 大口径望远镜光学系统的误差分配与分析[J]. 光学精密工程, 2009, 17(1): 104-108.

[4] SCHIPANI P, FERRAGINA L, MARTY L, et al. Parallel robots in a ground-based telescope active optics system: theory and experiments. SPIE, 2007, 6715: 671503-1-671503-9. 

[5] CASALTA J M, ARINO J, CANCHADO M, et al. The performances of the GTC secondary mirror drive unit. SPIE, 2004, 5495: 507-517. 

[6] PERNECHELE C, BORTOLETTO F, REIF K. Position-control for active secondary mirror a two-mirror telescope. SPIE, 1997, 3112: 172-180. 

[7] ZAGO L, GENEQUAND P, MOERSCHHELL J. Extremely compact secondary mirror unit for the SOFIA telescope capable of 6-degree-of-freedom alignment plus chopping. SPIE, 1997, 3352: 666-674.

[8] RICCARDI A, SALINARI P, BRUSA G, et al. Adaptive secondary mirrors for the large binocular telescope. SPIE, 2003, 4839: 159-168.

[9] SUN Jing-wei, CHEN Tao, WANG Jian-li, et al. Computer-aided alignment for primary and secondary mirrors[J]. Optics and Precision Engineering, 2010, 18(10): 2156-2163. 孙敬伟, 陈涛, 王建立, 等. 主次镜系统的计算机辅助装调[J]. 光学精密工程, 2010, 18(10): 2156-2163.

[10] SHEN Hong-hai, WANG Guo-hua, DING Jin-wei, et al. Application of active-athermal compensation to airborne IR optical systems[J]. Optics and Precision Engineering, 2010, 18(3): 593-601. 沈宏海, 王国华, 丁金伟, 等. 主动补偿无热化技术在机载红外光学系统中的应用[J]. 光学精密工程, 2010, 18(3): 593-601.

本刊中的类似文章

1. 杨建峰; 阮萍; 常凌颖; 陈立武. 高温电视摄像镜头设计[J]. 光子学报, 2005, 34(7): 1081-1085
2. 李宏壮, 王志臣, 王富国, 张振铎, 刘欣悦. 大口径望远镜波像差的外场检验方法[J]. 光子学报, 2012, 41(1): 39-42

文章评论 (请注意: 本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容! 评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="7796"/>
反馈内容	<input type="text"/>		